
17 دوشنبه   2۰ شهریور ۱۴۰2  شماره 8277

irannewspaper.ir irannewspaper

اجتماعی

معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشـــی در نشســـت خبری عنوان کرد: 
ذهنیت ســـازمان پژوهش در دوره جدید این است که 
خود را خدمت رســـان مدرسه بداند لذا وظایف سازمان 

باید بر همین اســـاس تعریف شود.
حجت الاســـلام والمســـلمین »علی لطیفی« بـــا اعلام 
اینکه ارائـــه راهنمای عملی به مدارس یکـــی از اهداف 
سازمان پژوهش اســـت، گفت: ما در سازمان پژوهش 
ســـه مأموریت تعریف کرده ایم. مأمورت اول این اســـت 
که بایـــد راهنمـــای عمـــل ملی در ســـطح مدرســـه به 
مـــدارس ارائه دهیم. یعنـــی معلم و عوامل مدرســـه را 
آگاه کنیـــم که چـــه اتفاقات کلی باید در مدرســـه بیفتد 
زیـــرا فقـــط ارائه کتـــاب کافـــی نیســـت. پـــس باید به 
مدرســـه یک چشـــم انداز کلی بدهیـــم. مأموریت دوم 
ســـازمان این است که دست مدرســـه و معلم را از مواد 

و منابع آموزشـــی متنوعی که می تواند اهداف آموزشی 
را تأمین کند، پر کنیم. مأموریت ســـوم ســـازمان، ارائه 
یک نظام خدمات پشـــتیبانی علمی به مدرســـه است. 
در کنار کتاب درسی، پشـــتیبانی از آموزش مهم است.
 لطیفی با اشـــاره به اینکه ســـازمان پژوهش بنـــا دارد در 
راســـتای توســـعه آموزش بـــا کیفیت از تجربـــه معلمان 
ابتدایـــی کـــه ســـابقه درخشـــانی دارند، کمـــک بگیرد، 
افزود: مـــا فرایندی را برای تولید بســـته دوره ابتدایی در 
مهـــر ۱۴۰۳ آغاز کردیـــم. از معلمان با تجربه بـــرای دوره 
آموزشی دعوت کردیم و از توان آنها برای تولید محتوای 
بسته یادگیری استفاده خواهیم کرد. همچنین سامانه 
nazar. roshd. ir آماده دریافت نظرات دانش آموزان و 

معلمان در ارتباط با کتاب های درســـی اســـت.
وی درباره بهسازی کتاب های درسی گفت: موارد جدیدی 
از اســـناد لانه جاسوســـی در ۸ عنوان کتاب و در قالب ۳۰ 
سند اضافه شـــد. همچنین کتاب پیام آسمان پایه هفتم 
نونگاشـــت اســـت که امســـال در چند اســـتان به صورت 
آزمایشی اجرا می شـــود. همچنین کتاب کار و فناوری پایه 
ششـــم و هفتم نونگاشـــت بوده و اجرای آزمایشی دارند و 
بخشـــی از محتوای جدید به صورت چند رسانه ای است.
در ادامه این نشســـت خبری، رئیس ســـازمان پژوهش 

در پاســـخ به ســـؤال خبرنگار »ایـــران« دربـــاره اینکه در 
دوره قبلی گفته شـــده بود کتاب های درسی از جنسی 
تولید می شـــوند کـــه ماندگار باشـــند تـــا دانش آموزان 
پایه هـــای بعدی بتوانند از آن اســـتفاده کنند، اما ظاهراً 
طرح با شکســـت مواجه شـــد، اکنون تدابیـــر این دوره 
از مدیریت ســـازمان پژوهـــش برای چـــاپ کتاب های 
درســـی چیســـت و آیا قرار اســـت که کتاب های درسی 
ماندگار باشـــند یا نـــه؟ گفـــت: اینکه کتاب درســـی به 
صورت ماندگار ســـاخته شـــود تـــا در دوره های مختلف 
توســـط دانش آمـــوزان دیگر مورد اســـتفاده باشـــد، در 
دوره هـــای قبلی ریاســـت ســـازمان پژوهش مـــورد نظر 
بوده اســـت. البته مـــا در ســـال گذشـــته مطالعاتی در 
این بـــاره انجام دادیم و دوره قبـــل هم تحقیقاتی از این 
حیـــث صورت گرفـــت. طبق آنچه که من خبـــر دارم در 
مطالعـــات قبلـــی، یک جمع بنـــدی کارشناســـی وجود 
نداشـــته که بگویـــد آیا ما اکنون در شـــرایطی هســـتیم 
که به ســـمت تولیـــد کتاب هـــای ماندگار برویـــم یا نه؟ 
در ســـال گذشـــته وقتـــی مـــا بررســـی هایمان را انجام 
دادیم با یک ســـری چالش هـــا مواجه شـــدیم. یکی از 
مهم ترین آنها مســـأله اعتبـــار بود. اگر کتـــاب ماندگار 
بخواهیـــم قطعـــاً آن کتاب از لحـــاظ نوع کاغـــذ و نوع 

صحافـــی خاصی کـــه دارد با کتاب های درســـی فعلی و 
رایج متفـــاوت خواهد بود پـــس ما نیازمنـــد اعتبارات 

بیشـــتری هســـتیم اما اعتبار کافی موجود نیســـت.
معاون وزیـــر آموزش و پرورش همچنین درباره افزایش 
ناگهانـــی قیمـــت کتـــاب درســـی در زمـــان ثبت نـــام 
دانش آموزان بـــرای دریافت کتاب ها گفـــت: به میزان 
تخصیـــص اعتباراتـــی کـــه بـــرای کتـــاب در نظرگرفته 
می شـــود افزایش قیمـــت اعمال خواهد شـــد و در این 

ســـال ها ایـــن مراقبت و دقـــت از ســـوی دولت صورت 
گرفته تـــا افزایـــش قیمت ناگهانی شـــکل نگیـــرد. در 
ابتدای امســـال رئیس جمهور دســـتور اعتبار تکمیلی 
برای کتاب های درسی در نظر گرفت تا افزایش قیمت 
کتاب درســـی به همان میزان عادی و معمولی باشـــد 
کـــه در ســـال های قبـــل هم بـــوده اســـت. کتاب های 
درسی امســـال به طور متوسط حدود ۳۰ درصد نسبت 

به ســـال گذشـــته افزایش قیمت داشـــته اند.

هفته گذشـــته انفجار لوله بخار در مجتمـــع پردازش و 
دفع آراد کوه موجب جان باختن ســـه کارگر شـــد. مدیر 
روابط عمومـــی ســـازمان مدیریت پســـماند، در اولین 
واکنش رســـمی به این حادثه، ترکیدگـــی لوله بخار در 
منطقـــه آراد کوه را علـــت حادثه اعـــلام و تأکید کرد که 
کارگـــران در مجتمـــع دفع زبالـــه آراد کوه بر اثـــر انفجار 
لوله بخار و بـــه دلیل حجم زیادی از بخـــار که از خط ۲ 
نیروگاه به ســـمت بیرون متصاعد شد، دچار سوختگی 

ناشـــی از بخار شـــدند و جان خود را از دســـت دادند. 
حـــالا در اولین جلســـه بعد از تعطیلات شـــورای شـــهر 
تهران که روز یکشنبه برگزار شد، فوت این سه کارگر در 
مجتمع پردازش و دفـــع زباله آرادکوه یکی از موضوعاتی 
بود که مطرح شـــد. نایب رئیس شـــورای اسلامی شهر 
تهران پیش از آغاز جلســـه شـــورا در جمـــع خبرنگاران 
در ایـــن بـــاره گفـــت: »ایـــن موضـــوع در حال بررســـی 
فنی اســـت و برای درگذشـــت یـــک کارگر در متـــرو نیز 

پیگیری ها ادامـــه دارد.«
هنوز گزارش رســـمی از سوی شهرداری در این خصوص 
منتشـــر نشده اســـت اما شواهد نشـــان می دهد بازهم 
به دلیل  عـــدم رعایت دســـتورالعمل های ایمنی و نبود 
تجهیزات مناســـب، کارگـــران فوت شـــده اند. هر چند 
پرویز ســـروری تأکیـــد کرد: »هنـــوز نمی تـــوان قضاوت 
کرد که قصور فنی انجام شـــده اســـت.« امـــا آن چیزی 
کـــه از اهمیـــت برخـــوردار اســـت از دســـت رفتن جان 
انســـان هایی اســـت که با رعایت اصول ایمنـــی و وجود 

تجهیزات مناســـب شـــانس زندگی داشتند.
دیـــروز، نایب رئیس شـــورا اعلام کـــرد: »موضوع ایمنی 
در شـــهرداری به طور جدی مورد توجه اســـت.« و تأکید 
کـــرد: »موضـــوع HSE در ایـــن دوره مورد پیگیـــری قرار 
گرفته است، مناطق مســـئولیت پیدا کرده اند و در حد 
ســـازمان مدیریت بحران به آن توجه شـــده است.« اما 
ســـؤال این اســـت که اگـــر HSE و اصول ایمنـــی در نظر 

گرفته شـــده اســـت و همه بر لزوم توجه به آن واقفند، 
چرا بایـــد چنین حادثه هایی اتفاق بیفتد؟ این در حالی 
اســـت که رئیس کمیسیون ســـلامت محیط زیست و 
خدمات شـــهری شـــورای اسلامی شـــهر تهران نیز طی 
 HSE تذکـــری در صحن شـــورا اعلام کـــرد: نظـــام نامه
)مقـــررات ایمنی کارکنان( تا یک ماه آینده از شـــهرداری 
به شـــورا ارســـال می شـــود. مهـــدی پیرهـــادی در زمان 
تذکر خـــود درباره فوت این کارگـــران گفت: »عصر امروز 
)یکشنبه( ســـازمان پسماند گزارشـــی در این خصوص 
ارائه می دهـــد و ابعاد آن مورد بررســـی قـــرار می گیرد.« 
حـــالا باید دید ایـــن موضوع جـــدی پیگیری می شـــود 
یا بعـــد از چند وقـــت، دوباره خبـــر اتفاقی ناگـــوار برای 

کارگـــری، جنب و جوشـــی راه می انـــدازد و بعد....

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
با اشـــاره به تمهیدات مترو برای بازگشـــایی مدارس، 
گفت: بـــه منظـــور افزایش آمادگـــی نـــاوگان متروی 
تهران بـــرای ارائـــه خدمـــات حداکثـــری در مهرماه، 
اورهال قطارها و تأسیسات ایستگاه ها مانند پله های 

برقی در حال انجام اســـت.
درســـتی افزود: طبـــق برنامه ریزی های انجام شـــده 
تا زمـــان بازگشـــایی مدارس و دانشـــگاه های کشـــور 
کـــه منجر به افزایـــش قابل ملاحظه مســـافران مترو 
می شـــود، اورهـــال ۱۲ رام قطـــار انجام خواهد شـــد. 
در واقـــع بـــر اســـاس برنامه ریزی های انجام شـــده تا 
خردادمـــاه اورهال ۶ رام قطار انجام شـــد و پس از آن 
تعمیرات اساســـی ۶ رام قطار دیگر آغاز شـــد که این 
قطارهـــا نیز تا پایـــان شـــهریورماه به نـــاوگان متروی 

تهران اضافه می شـــوند.
مدیرعامـــل شـــرکت بهره برداری متـــرو با اشـــاره به 

کاهش ســـر فاصله حرکت قطارها در ســـاعات پیک، 
تصریـــح کرد: ســـعی می کنیم به شـــکلی برنامه ریزی 
کنیم که در صورت استقبال مســـافرین با اعزام های 
فوق العـــاده به صـــورت موقـــت ســـر فاصله را کاهش 
دهیـــم؛ امـــا زیرســـاخت ها اجـــازه نمی دهـــد که به 
صورت دائـــم ســـرفاصله قطارها در خطـــوط کاهش 
پیدا کنـــد. وی با اشـــاره به اینکه پله هـــای برقی جزو 
زیرســـاخت های کلیـــدی برای تـــردد مـــردم در مترو 
اســـت، افزود: به منظور افزایش رفاه حال مسافران، 
از اواخـــر مردادماه اورهال اساســـی پله برقی ها طبق 
برنامه ریزی در حال انجام اســـت و سعی ما این است 
که در اول مهرماه پله برقی خاموش نداشـــته باشیم.
به گفته درســـتی، طبق تمهیـــدات شـــهردار تهران، 
»قرار اســـت دانش آمـــوزان و دانشـــجویان به صورت 
رایگان از مترو اســـتفاده کنند.« البته هنوز بازه زمانی 

آن مشـــخص نشده است.

خودروهای دودزا در محدوده طرح 
ترافیک با معاینه فنی خداحافظی کنند

مدیرعامل ســـتاد مرکزی معاینه فنـــی خودروهای تهران 
گفت: از هجدهم شـــهریور اگر در محدوده طرح ترافیک 
خـــودروی دودزا و دارای نقـــص مشـــاهده شـــود، معاینه 

فنی اش توســـط پلیس ابطال می شـــود.
 مالکی افزود: موتورســـیکلت ها در تولید آلاینده ها سهم 
بالایی دارند اما شـــاهد مراجعه موتورهـــا به مراکز معاینه 
فنی نیســـتیم. در ســـال گذشـــته از ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 
موتورســـیکلتی که مشـــمول معاینه فنی هستند، کمتر از 
۵۰۰ دســـتگاه بـــه مراکز مراجعـــه کردند و این آمار نشـــان 
می دهـــد که دارنـــدگان موتورســـیکلت قائل بـــه مراجعه 
نیستند. در جلســـات مشـــترک با پلیس تمهیدات لازم 
برای حل این معضل اندیشـــیده شـــده تا در گام نخست 
موتورســـیکلت های پر پیمایش موظف به مراجعه شـــوند 
و سپس شهرداری، ســـتاد معاینه فنی و پلیس با جدیت 

موضـــوع را پیگیری کنند.

خط یک تراموا از میدان آزادی تا 
چهارراه تهرانپارس احداث می شود

شـــهرداری تهـــران و وزارت دفـــاع و پشـــتیبانی نیروهـــای 
مسلح، برای فراهم کردن زمینه مشارکت در تأمین مالی، 
طراحی، ســـاخت و بهره بـــرداری خطوط ترامـــوای تهران، 

تفاهم نامـــه همکاری امضـــا کردند. 
به گزارش فارس، در این مراســـم که با حضور امیر ســـرتیپ 
محمد رضا آشـــتیانی وزیر دفـــاع و علیرضا زاکانی شـــهردار 
تهران در ســـتاد وزارت دفـــاع برگزار شـــد، تفاهم نامه ای با 
موضـــوع فراهم کـــردن زمینه مشـــارکت در تامیـــن مالی، 
مطالعـــات مهندســـی، احداث خـــط، تامیـــن تجهیزات و 
نـــاوگان مربوط بـــه احداث خط یـــک تراموای تهـــران حد 

فاصـــل میـــدان آزادی- چهارراه تهرانپارس منعقد شـــد.

۲۰ هزار »ماما« کم داریم
مشـــاور وزیر بهداشـــت در امـــور مامایی با اشـــاره به روند 
جـــذب حـــدود ۳۲۵۰ مامـــا در آزمون اســـتخدامی جدید 
وزارت بهداشـــت، تأکیـــد کـــرد: »طبـــق قانـــون جوانـــی 
جمعیت و حمایـــت از خانواده که به صراحت اعلام کرده 
به ازای هـــر دو مادر باردار، حداقل یک ماما فعال باشـــد، 
بـــرآورد کرده ایـــم حدود ۱۲ هـــزار ماما در بخـــش درمان و 
حدود ۸ هـــزار ماما برای بخش بهداشـــتی نیـــاز داریم.« 
دکتر شـــهلا خســـروی به ایســـنا گفت: »در حـــال حاضر 
حـــدود ۲۱ هزار ماما در بخش درمان در بیمارســـتان های 
دولتـــی و خصوصـــی و حـــدود ۲۲ هـــزار مامـــا در بخش 
بهداشـــت ذیـــل برنامه پزشـــک خانـــواده و نظام شـــبکه 

مشـــغول به کار هستند.«

مرور رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در نشست خبری عنوان کرد

مدارس،راهنمایعململیدریافتمیکنند
گزارش

غزل رضایی ثانی
روزنامه نگار

نایب رئیس شورای شهر تهران:

مقررات ایمنی کارگران پیگیری شده است
اورهال قطارها و پله برقی ها در دستور کار شرکت مترو

حال مترو تا آغاز مهرماه بهتر می شود
اول مهرماه پله برقی خاموش نداریمنظام نامه HSE )مقررات ایمنی کارکنان( تا یک ماه آینده از شهرداری به شورا ارسال می شود

پانا


